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33916546 تمام ساعات شبانه روز عصر روز سه شنبه نخست وزیر تازه به قدرت رسیده بریتانیا 

در پاسخ به ســؤال جورج کروان نماینده پارلمانی حزب ملی 
اسکاتلند که پرسید: »آیا شــما حاضرید دکمه شلیک سلاح 
هسته ای را که می تواند صد هزار زن و مرد و کودک بی گناه را 
به قتل برساند، فشار دهید؟« بی درنگ گفت: »بله.« این پاسخ 
مشمئز کننده دست کم یادآور خاطره دیگری از سیاستمداران 
دنیای غرب اســت وقتی ســال 1996 در برنامه »60 دقیقه« 
تلویزیون آمریکا از مادلین آلبرایت سفیر وقت ایالات متحده در 
سازمان ملل سؤال شد: »نیم میلیون کودک در عراق ]بر اثر تحریم های 
آمریکا[ جان باخته اند، آیا ارزش اش را داشت؟ آیا لازم بود چنین بهایی 
پرداخت شود؟« خانم آلبرایت پاسخ داد: »ما فکر می کنیم این ارزش 
را داشته است.« )CBS Television, 12May1996( پاسخ هایی از 
این دست به هیچ عنوان در تاریخ سیاسی غرب بی سابقه نیست. 
ســال 1990 رابرت مارتنز سفیر سابق ایالات متحده در جاکارتا به 
کتی کادین )روزنامه نگار آمریکایی( گفت: »احتمالا دســت من به 
خون بسیاری آلوده است، ولی این آن قدرها هم بد نیست. مواقعی 
وجود دارد که در لحظه ای تعیین کننده باید ضربه ای قاطعانه وارد 

)Washington post, 21may1990( ».کرد
اظهاراتی اینچنین از سیاستمداران غرب مدرن بیش از هر 
چیز دیگر عمق فاجعه ای که این روزها در اقصی نقاط جهان رقم 
می خورد را باز می نماید. فاجعه ای بر پایه ارزش گذاری دوگانه 
غربی که ارزش زندگی انسان ها را برابر نمی داند. این همان نقطه 
شروع نوعی نژادپرستی ارتقا یافته در دنیای به ظاهر متمدن 
امروز اســت. نژادپرستی ای که اگر در گذشته معیارش تنها در 
رنگ پوست انســان ها تعریف می شد، امروزه به شکلی جهش 
یافته معیارهایی نظیر میزان موجودی حساب های بانکی افراد و 
منطقه جغرافیایی زندگی آنها را نیز دربر می گیرد. بر این اساس 
یک سفیدپوست سرمایه دار ساکن در کشورهای اروپای غربی 
و یا آمریکای شمالی به مراتب ارزش و اهمیت بیشتری از یک 
رنگین پوســت فقیر ساکن در کشورهای توسعه نیافته خواهد 
داشــت. پس مرگ او را می توان مساوی با مرگ هزاران انسان 
بی گناه در عراق، افغانســتان، یمن، سوریه، فلسطین، نیجریه، 
سومالی و ... ارزش گذاری کرد و درست همین برترپنداری است 
که در ادبیات الهی حضرت امام)ره( نام »اســتکبار« را به خود 

می گیرد.
دســامبر ســال 2001 مجاهدان افغانی گــزارش کردند 
بمب افکن های ب 52 ایالات متحده یک  شبه دهکده ای کوچک 
در این کشور را بمباران کرده و احتمالا بیش از 300 تن از اهالی 
آن را قتل عام کرده اند. در کمتر از سه ماه حداقل 3767 نفر 
از شهروندان افغان در اثر پرتاب بمب های آمریکا کشته شدند. 
)به طور متوســط 62 نفر در روز( تمام اینها در حالی بود که 
بودجه سالانه کشــور افغانستان تنها 83 میلیون دلار یعنی 
معادل با یک دهم قیمت یک بمب افکن ب 52 آمریکایی بود! 
)Guardian, 20December2001( نکته قابل توجه اینجاست که 
در جریــان حمله به برج های تجارت جهانی نیویورک حدود 3 
هزار آمریکایی کشته شدند اما هم اکنون آمارهای غیررسمی 
نشان می دهد که فقط در افغانستان بیش از صد هزار غیرنظامی 
افغان که حتی روحشــان هم از حمله به برج ها خبر نداشــت 

کشته شده اند!
امروزه طبق گزارش های رســمی تنهــا تلفات غیرنظامی 
هواپیماهای بدون سرنشــین ایالات متحده در یمن، پاکستان 
و سومالی تا 1100 نفر برآورد می شود و مطمئنا آمار غیررسمی 

)BBC 2july2016 ,( .بسیار بیش از این تعداد است
اکنون بیش از پنج سال است که کشورهای غربی با حمایت و 
تسلیح آشکار گروه های تروریستی به جان مردم سوریه و عراق 
افتاده اند و علاوه بر تلفات بی ســابقه انسانی، بخش عظیمی از 
زیرساخت های اساسی این کشورها را با خاک یکسان کرده اند. از 
طرف دیگر رژیم سعودی به عنوان مهمترین متحد منطقه ای شان 
حیوان صفتانه مردان و زنان و کودکان بی گناه یمن را از زمین و 
آسمان به خاک و خون می کشد و فاجعه ای انسانی را رقم زده 
است تا جایی که امروز مردم یمن با کمبود امکانات اولیه زندگی 

نظیر آب آشامیدنی مواجه اند.
برتری طلبی و اشتهای سیری ناپذیر در به دست آوردن قدرت 
و منفعت باعث شد تا ریچارد نیکسون رئیس جمهور اسبق آمریکا 
پس از کشتار بیش از 400 هزار انسان در اندونزی، با شادمانی از 
منابع طبیعی و معدنی این کشور به عنوان یک غنیمت جنگی 

برای ایالات متحده یاد کند.
اما طنز ماجرا اینجاست که همین سیاستمداران، در روزگار 
کنونی پرچم پاســداری از حقوق بشــر را به دوش می کشند. 
دولت هایی که بیش از 120 هزار انسان بی گناه را برای آزمایش 
بمب های اتمی پس از پایان جنگ جهانی اول به قتل رساندند و 
اکنون نیز با صراحت در سخنرانی های رسمی شان اعلام می کنند 
که حاضر به استفاده از تسلیحات اتمی و کشتار جمعی هستند، 
در یک طــرف میز مذاکره قرار می گیرند و نســبت به برنامه 
صلح آمیز هســته ای ایران ابراز نگرانی می کنند! اظهارات ترزا 
می در مجلس نمایندگان بریتانیا در دفاع حماسی از تسلیحات 
اتمی و لزوم به کار گیری آن که با تحسین اکثریت نمایندگان نیز 
مواجه شد می تواند ترجمان دیگری از این عبارت باشد که: »با 

افتخار؛ آدم می کشیم!«
امروز با دیدن گورهای دسته جمعی در عراق و سوریه، مادران 
داغدار یمن و نوزدان ناقص الخلقه در اثر کاربرد بمب هایی با اورانیوم 
ضعیف  شده بیشــتر از هر روز دیگر متوجه می شویم که دنیای 
سلطه طلب غرب در فرآیند تجدد، بیش از هر چیز به سمت توحش 
پیش رفته اســت. امام بزرگوارمان سال ها پیش در سایه معارف 
قدسی، بطن این رخداد را مورد اشاره قرار داده و فرمودند: »این 
چیزهایی که در ممالک دیگر شما خیال می کنید در تمدن است 
وقتی که درست تأمل کنید تمدن نیست بلکه به توحش نزدیکتر 
اســت برای اینکه تمام سلاح های مدرنی که درست کردند همه 
برای کشتن هم جنس خودشان و قتل عام کردن بشر است و این 
همان توحش بزرگی است که در بین حیوانات کمترش هست تا 

بین انسان ها.« )صحیفه امام؛ ج8؛ ص309(
روح اقدامات و افعال امروزی سیاستمداران غربی در کتاب 
جان وست لیک در پیرامون اصول حقوق بین الملل )1984( به 
صراحت نمایان می شــود: »مناطق غیر متمدن جهان باید به 
قدرت های پیشرفته اروپایی الحاق شده و یا توسط آنان اشغال 
شوند.« )Orientalism, pp.206-7( در این میان باید بر احوال 
سیاستمدارانی افسوس خورد که خام فکرانه در رؤیای تغییر رفتار 
دولت های سلطه طلب غربی، سرمایه های نقد کشور را به حراج 
گذاشتند و همچنان منفعل از دنیای مادی غرب و تحت تأثیر 
ارزش گذاری های دوگانه آنها، کشتار تعدادی انسان در نیس و 
پاریس و استانبول را در کوتاه ترین زمان ممکن محکوم کرده 
اما برای قتل عام دست کم دو برابر این تعداد در بغداد و بیروت و 
کشمیر و قندوز با تأخیرهای چند روزه زبان به سخن می گشایند. 
به راستی از افرادی که تمام ذهنیت و چهارچوب فکری شان طی 
سال های طولانی تحصیل در کشورهای غربی و استعمارگر شکل 
گرفته چیزی بیش از این هم انتظار می رود؟ و به راستی ذهن های 

استثمار شده دردناک تر از زمین های استعمار شده نیست!

سه ساله ها ! با افتخار آدم می كشیم!

سیدمحمد اعرابی

* با توجه به فرمایش رهبر معظم انقلاب در خطبه های نماز عید ســعید 
فطر و لزوم بازگشــت پول های  به غارت رفته  به خزانه، محاکمه و تنبیه 
متخلفین، برای اینکه این خواست معظم له و ملت دچار فراموشی نشود، 
لازم است هیئت منتخب رسیدگی به این مفاسد در بازه زمانی معین )مثلا 
ماهانه( گزارش عملکرد خود را درباره میزان مبالغ برگشــت داده شده به 

خزانه و افراد برکنار شده و در حال رسیدگی دادگاه، به ملت ارائه کند.
اسدالله عشقی

* حضرت آیت الله لاریجانی! دستگاه قضا در معرض یک آزمون بزرگ الهی 
در مورد فیش های نجومی است. هرکدام صحت دارد برخورد قاطع و  هر 
کدام صحت ندارد برای حفظ آبروی یک مسلمان، اطلاع رسانی شود. ملت 

در انتظار اقدام و عمل آن دستگاه لحظه شماری می کنند.
طباطبائی- قم

* آقای روحانی در کرمانشاه در سخنانی قابل تأمل گفتند دزدی 3 هزار 
میلیاردی و در جای دیگر گفتند دریافتی های نامتعارف مدیران، سؤالم از 
آقای روحانی این است مگر دریافتی های نجومی مدیران دولتی هم دزدی 

از بیت المال نبود که شما با بازی با لغات بین آن ها تفاوت قائل شدید؟
021---0666

* بنده به عنوان یک شهروند ایرانی ساکن در شهر جیرفت سخنان آقای 
نوبخــت در برنامه گزارش خبــری را نه باور می کنم و نه آن را می پذیرم، 
حقوق ســاعتی یک میلیون تومان عین دزدی از جیب مردم است. اینکه 

چرا مسئولان در این دولت فقط توجیه کردن را آموخته اند، نمی دانم!
صفوی- جیرفت

* سخنان آقای نوبخت در شبکه دو سیما برنامه گزارش خبری چهارشنبه 
گذشــته ناامیدکننده بود از این جهت که برخورد با متخلفان فیش های 
نجومی تنها به اســتعفاء و اصلاح قانون بســنده شد. رهبر معظم انقلاب 
در روز عید فطر به صراحت خواســتار مجازات این افراد شدند، پس آقای 
نوبخت باید بدانند مجازات افراد متخلف خواسته مردم است تا انقلاب از 

افراد ناسالم پاک سازی شود.
021---7866

* آقای نوبخت در برنامه گزارش خبری با سخنان خود دل جماعتی کارگر 
زحمتکــش را به درد آورد که برای پانصد هزار تومان در ماه  با چه خون 
دلی زحمت می کشند ولی یک مدیر بی کفایت میلیون ها حقوق دریافت 

کند. این بی عدالتی دولت دل کارگران زیادی را تا حالا آتش زده است.
0916---1618
* چرا هیچ واکنشــی از قوه قضائیه در مورد آقای حسین فریدون انجام 
نمی گیــرد و یا اگر انجام گرفته چرا به اطلاع عموم نمی رســد؟ نام آقای 
حســین فریدون در اکثر تخلفات افشا شده قابل رؤیت است و این انتظار 
مردم را برای رســیدگی به پرونده وی در موضوع برداشت های نجومی از 

بیت المال افزایش داده است.
پورصادق- گیلان

* آقای جهانگیری رها شدن پروژه های عمرانی کشور را به گردن یارانه ها 
انداختند و گفتند: یارانه ها تمام بودجه عمرانی کشور را صرف خود می کند 
و برای پروژه های عمرانی بودجه ای باقی نمی ماند. به ایشان عرض می کنم 
بعد از فاش شدن موضوع فیش های نجومی دولت چگونه می تواند در مورد 
نقــش پرداخت یارانه به طبقات ضعیف مردم در عدم تکمیل پروژه ها و... 
سخن بگوید؟ در حالی که مدیران دولتی حقوق هایی افسانه ای داشته اند.
عابدینی- نور

* چه لزومی داشت دولت برای اثبات برنامه هسته ای صلح آمیز کشورمان 
به غربی ها این همه روی خوش نشان دهد و در قبال جلب اعتماد آنان در 
مورد برنامه هســته ای اکثر برنامه ها را به تعطیلی بکشاند و سانتریفیوژ ها 
را از چرخه فعالیت هسته ای خارج سازد؟ تنها چیزی که عاید کشور شد 
وعده های توخالی غرب بود و اوضاع کشور بعد از امضای برجام به جای رشد 
اقتصادی به تعطیلی کارگاه ها و کارخانه های کشور سرعت بیشتری بخشید.
نوبخت

* اکثر مدیران متخلف که دریافت های نجومی داشتند احتمالا مقدار زیادی 
پول های حاصل از دست اندازی به بیت المال را در خارج از کشور نگهداری 
می کنند. از دستگاه قضایی تقاضا دارم برای بازگرداندن پول بیت المال از 
هیچ کوششــی دریغ نکند و پول هایی را که احیانا به خارج از کشور برده 

شده، به بیت المال بازگرداند.
021---0633

* باعث شرمندگی جهان غرب و مردم انگلیس است که نخست وزیر تازه کار 
این کشور اعلام کرده هیچ ترسی از فشار دادن دکمه سلاح هسته ای ندارد. 

واقعا در انسان بودن دولتمردان غرب باید شک کرد.
یک شهروند

* کاش ســتونی را در روزنامــه به شــعارهای انتخاباتی دولت اختصاص 
می دادید و از گفته های آقای رئیس جمهور در میتینگ های انتخاباتی اش 
مطالبی چاپ می کردید. جای خالی این شعارهای دولت در اتفاقات اخیر، 

بسیار خالی است.
0917---9731

* چرا دولت در برابر عهدشــکنی غرب در موضــوع برجام هیچ واکنش 
مقتدرانه ای انجام نمی دهد، تا کی دولت در برابر این گستاخی می خواهد 

سکوت کند و دود این توافق تا کی باید در چشم مردم برود.
0918---9891

* تا قبل از توافق هسته ای از رسانه  ملی خبر دستاورد هسته ای جدیدی 
برای درمان بیماری یا تولید انرژی های پاک توسط دانشمندان کشورمان 
منتشــر می شد. ولی امروز دیگر نامی از فرزندان ایران در حوزه هسته ای 
شــنیده نمی شود. با محدود شدن برنامه هســته ای بعد از امضای برجام 
علاوه بر این که برنامه هسته ای کشورمان به چندین سال عقب بازگشت، 
سفره ایرانی ها هم کوچک تر از گذشته شده است. اما مسئولان همچنان 
به پایبند بودن ایران به برجام در مقابل بدعهدی طرف مقابل اصرار دارند!
کاویانپور

* هم کار اجرایی این دولت و هم دیپلماسی خارجی اش در سطح پائینی 
است و کشــور به جای رشد در زمینه های گوناگون روندی نزولی داشته 

است. تماما برخلاف شعارهای انتخاباتی که داده بود.
قمی پور

* روزنامه ها نوشته بودند 90 درصد قربانیان جنایات در جهان مسلمانان 
هستند. وقت آن رسیده بانیان این جنایات یعنی آمریکا، اسرائیل و آل سعود 

از صفحه روزگار برچیده شوند تا بشریت نجات پیدا کند.
0990---9642
* به شــهر شیراز در دولت قبل نگاه ویژه ای شده بود و احداث سالن های 
ورزشی و تالارهای همایش کلید خورده و حتی بودجه ای برای انجام سریع تر 
پروژه ها اختصاص داده شده بود اما از روی کار آمدن دولت فعلی تاکنون 
تمام این پروژه ها نیمه کاره رها شده است و مسئولان اراده ای برای پایان 

دادن آن ندارند. از مسئولان تقاضای رسیدگی دارم.
خادم

* یک گوشــی تلفن همراه با برند سامسونگ خریداری کردم. همان روز 
اول متوجه مشکل سخت افزاری در گوشی شدم، با مراجعه به نمایندگی 
شرکت برای تعویض آن  اقدام کردم ولی به بنده گفتند تعویض گوشی سه 
تا چهار هفته طول می کشد. کاش نظارت دقیقی روی نمایندگی ها صورت 
می گرفت و قاعده حقوق مصرف کننده رعایت می شد. خدمات پس از فروش 
برندهای خارجی بسیار ضعیف تر از خدمات برندهای داخلی عمل می کند.
0912---7894

* کارشناس ارشد رشته  حقوق و معلول ضایعه نخاعی هستم و مادر پیری 
سرپرستی ام را برعهده گرفته است. از مسئولان تقاضای اشتغال  دارم. در 
حال حاضر در روستای علی میرزایی از توابع نورآباد لرستان زندگی بسیار 

سختی را می گذرانیم.
0935---8392

کدامیک از این 30 ویژگی
در شما نیست؟ آقای سریع القلم!

محمود ســریع القلم از مشــاوران اصلی دولت 30 ویژگی افراد ضعیف را 
برشمرد که بی نسبت با شخصیت خود وی نیست.

وی درباره 30 ویژگی افراد ضعیف  نوشت: به ندرت سؤال می کنند؛ تفاوت 
میان تدبیر و حیله را نمی دانند؛ قابل پیش بینی نیستند؛ نهایت تلاش خود را 
می کنند تا نگویند: اشتباه کردم؛ خیلی سریع می خواهند به پول برسند؛ خیلی 
اصرار دارند آدم های خوبی هستند؛ تصور می کنند سر همه را کلاه گذاشته اند؛ 
به ندرت به پی آمدهای کارهای خود اهمیت می دهند؛ با ارادت، چاپلوســی و 
وارونه جلوه دادن مسایل، رشد می کنند؛ حوصله ندارند سی سال زحمت بکشند 
تا احترام دیگران را به دســت آورند؛ حداقل نصف آنچه که می گویند صحت 
ندارد؛ اعتماد به نفس مبتنی بر جهل دارند؛ بســیار افراد کوتاه مدت هستند؟ 

چون با حیله گری کار خود را پیش می برند، بسیار فراموش کارند؛ 
یادآور می شود بنابر اخبار منتشره »حسین فریدون به طور رانتی و با نام 
سازمان سنجش و در مقطع دکترای روابط بین الملل در دانشگاه شهید بهشتی 
پذیرفته شد و محمود سریع القلم قبل از گذراندن امتحان جامع وی، راهنمایی 

رساله این دانشجوی ویژه را بر عهده گرفته است.
محمدهاشمی: از جدایی پشیمان نیستم

کارگزاران دیگر کارگزاران نیست
دبیر سیاسی جدا شده مستعفی کارگزاران مجدداً اعلام کرد اضافه شدن 

افراد جدید بر این حزب علت جدایی اش بوده است.
روزنامه آرمان نوشــت: محمد هاشــمی دو سال پیش از حضور در حزب 
کارگزاران سازندگی استعفا داد؛ اما این روزها که شایعه اختلاف نظرهای جدی 
در این حزب، به ویژه میان حســین مرعشی و غلامحسین کرباسچی منتشر 
شــده، خروج هاشمی از این حزب بار دیگر به اذهان خطور کرد و او دیروز از 

دلایل جدایی خود گفته است.
محمد هاشمی با ارزیابی نیروهای انقلابی در نخستین سال های پیروزی 
انقلاب، گفت: در زمان حیات امام و اوایل پیروزی انقلاب، قشری از مذهبیون 
با اعتقاد قلبی و استواری بر مبانی اخلاق محوری به امام گرویدند و درخدمت 
انقلاب بودند. این افراد برای پســت و مقــام نمی جنگیدند، به یکدیگر اتهام 
نمی زدند و اخلاقی عمل می کردند، اما به تدریج این حالت کمرنگ و نوع جامعه 
سیاسی شد. به دنبال آن، کم کم اخلاق محوری و دین باوری جای خود را به 
سیاسی محوری داد و خطوط مختلفی با عناوینی مثل چپ و راست و بعد از 

آن اصولگرا، اصلاح طلب و اعتدال گرا شکل گرفت.
او در خصوص علت جدایی خود از حزب کارگزاران گفت: مسائلی که در 
خصوص اضافه شدن افراد جدید مطرح شده بود، یکی از دلایل کناره گیری ام 
از حزب بود، اما آنچه من عنوان کردم این بود که حزب، دیگر حزب کارگزاران 
نبود، رفتار حزبی نداشت و جبهه ای عمل می کرد، برای همین به نظرم رسید 
که جدا شوم. او افزود: زمانی که ما کارگزاران را تشکیل دادیم، برمبنای اهداف 
تعریف شده عمل می کردیم و آن دلیل واقعی فعالیت های کارگزاران بود. الآن 
بعد از دو سال که از حزب جدا شده ام، از تصمیمی که گرفته ام راضی هستم 

و احساس می کنم که خیلی برایم مفید بوده است.
یادآور می شود محمد هاشمی مهر ماه 93 پس از اضافه شدن افرادی مانند 
قوچانی و لیلاز و... خانجانی و ترکان و عادلی و... به کارگزاران از این حزب جدا 
شد و ضمن مصاحبه ای تصریح کرد: »آنچه به استعفای من منجر شد ترکیب 
شورای مرکزی بود. بالاخره اشخاصی در این گروه الان حضور دارند که از بدو 
تأسیس با کارگزاران نبودند و در برهه هایی منتقد بودند. شروع تبدیل حزب 

به جبهه نمی تواند پایان خوشی داشته باشد.
ما با هم تعارفی نداریم. من برای آقای خاتمی و ســایر احزاب احترام 
قایلم اما نه آنها من را برای عضویت در »شــورای مرکزی« احزاب شــان 
دعوت می کنند و نه من در صورت دعوت شــان می روم، »کارگزاران« هم 
اساسنامه و مرامنامه اش همان است و تغییر نکرده است... حرف من فراتر 
از »کارگزاران« است. می گویم باید در آرمان های حزب، این مسئله وجود 
داشته باشد. کاری نکنیم که در جامعه تشنج ایجاد شود. من نمی خواهم 
در تشکیلاتی کار کنم که به عنوان مثال می گویم- چون در مثل مناقشه 
نیست- سرنوشت حزب »مشارکت« را پیدا کند. من سابقه انقلابی داشتم 
و از 16 سالگی وارد مبارزه شدم. از 117 روزی که امام در پاریس بود من 
114 روز با ایشــان بودم. با همان هواپیمایی که امام به ایران آمد همراه 
ایشان شدم. اینجا مسئولیت هایی داشتم. نظام جمهوری اسلامی برای من 
نظام مقدســی اســت. حالا من نمی خواهم شاهد این باشم که حزبی که 
من عضوش هســتم سرنوشت حزبی مانند مشارکت را پیدا کند. من این 

پیش بینی را به عنوان یک آدم سیاسی می کنم.«

شکایت نمایشی از آمریکا
درباره غارت 2 میلیارد دلاری اموال ایران

باید از دولت مردان پرسید که آیا شکایت ایران از آمریکا، صرفاً امری کاغذی 
و نمایشی بوده یا آنکه در عمل نیز پیگیر آن بوده اند؟

به گزارش آناج، اوایل اردیبهشــت ماه بود کــه یک دادگاه آمریکایی حکم 
برداشــت 2 میلیارد دلار از دارایی های ایران به نفع خانواده های قربانیان انفجار 
سال 1983 مقر نیروی دریایی آمریکا در لبنان به بهانه آنچه دست داشتن ایران 
در آن حادثه نامید، صادر کرد. این اتفاق موجب بهت و حیرت مردم شد، تاجایی 
که عده ای می گفتند چرا در عصری که ایران، باب تعامل با جهان را گشــوده و 
در دوران پســابرجام، که فصل میوه چینی تعامل با جامعه جهانی است، چنین 
اتهامی به ایران نسبت داده شده و 2 میلیارد دلار از دارایی های ایران به تصرف 

ایالات متحده درآمده است؟
پیش از آن نیز دادگاهی آمریکایی حکم به برداشت بیش از 13 میلیارد دلار 
از دارایی های ایران، به خاطر دخالت مستقیم ایران در حادثه 11 سپتامبر داده بود 
که فقط با موضع گیری کم رنگ و شفاهی مقامات وزارت امور خارجه مواجه شد.

بلافاصله پس از مصادره 2 میلیارد دلاری، وزیر امور خارجه و رئیس جمهور 
ایــن اقدام را محکوم نمودند. ظریف این حرکــت را راهزنی بین المللی نامید و 
روحانی نیز مدعی شد که نمی گذاریم اموال ایران از حلقوم آمریکایی ها پایین برود.

البته دولت مردان طبق عادت 3 ساله، این اتفاق را نیز به گردن دولت قبلی 
انداختند، تا جایی که وزیر اقتصاد در گزارشی که قرار بود به دستور هیئت دولت 
طی 5 روز تقدیم کند و از قضا 20 روز به طول انجامید، از قصور مسئولان دولت 
قبل سخن گفت و بدون ارائه هیچ فرمولی، به این که ایران پیگیر حق و حقوق 

خود درعرصه جهانی خواهد بود بسنده کرد.
یک ماه بعد از این گزارش، دولت طی دادخواستی رسماً از آمریکا به دادگاه 

لاهه شکایت کرد.
حالا بیست و هشتم تیر ماه است و بیش از یک ماه از شکایت ایران و حدود 
3 ماه از بلوکه شدن دارایی های ایران توسط دادگاه آمریکایی می گذرد. در این 
مدت حتی یک دادگاه کانادایی نیز اقدام به تصرف 13 میلیون دلار از اموال ایران 
به نفع تنی چند از قربانیان آمریکایی در سراسر جهان صادر کرده است. بنابراین 
باید از دولت مردان پرســید که آیا شکایت ایران از آمریکا، صرفاً امری کاغذی و 
نمایشی بوده یا آنکه در عمل نیز پیگیر آن بوده اند؟ و اگر پیگیر شده اند، نتیجه 
آن چه بوده اســت؟ آیا روحانی موفق به بیرون کشــیدن اموال ایران از حلقوم 

آمریکایی ها خواهد شد؟
عبدی: طلبکاری مدیران دولتی

بدتر از فیش نجومی آنهاست
عضو مســتعفی حزب مشارکت معتقد اســت برخی مدیران نجومی همه 
تجربه شــان را در مدیریت دولتی کســب کرده اند و اکنون حقوق های نامشروع 

را طبیعی می شمارند.
عباس عبدی در نشریه صدا با بیان اینکه اراده ای برای مبارزه با حقوق های 
نجومی وجود ندارد می نویسد: اراده های موجود آگاهانه یا ناآگاهانه درصدد پیدا 
کردن مفری هســتند که تا حد ممکن کارها دور زده شود، یا به تأخیر بیفتد و 
در نهایت حل ماجرا در دایره مورد نظر خودشان باشد. یکی از آقایان وزرا خیلی 
صریح برداشت خود را گفت. وزیر صنعت اعلام نمود که »به نظر ما نیازی به این 
همه سر و صدا نبود و وجود چنین فیش هایی هم مرسوم است. به دوستان در 
هیئت دولت عرض کردم، بگذارید فیش حقوقی ام را منتشر کنم تا مردم بدانند 
ما به عنوان وزیر حقوقمان چند است. دوستان نپذیرفتند و گفتند، اگر شما این 
کار را بکنید، تبدیل به یک مد می شود. مد شدن این موضوع درست نیست. به 
نظر ما نیازی به این همه سر و صدا نبود و وجود چنین فیش هایی هم مرسوم 
اســت. بانک های سراســر دنیا قوانین خاص خود را دارند و کشور ما نیز قوانین 

خود را دارد. ما معتقدیم نیازی به این همه سر و صدا نبود.« 
عبدی می افزاید: کسی نیست به این آقای وزیر بفرماید که اگر می خواستی 
فیش خود را افشــا کنی، چرا از دوســتان دیگرت اجازه گرفتی؟ که به تو اجازه 
ندهند و حتی ماجرا را مسخره کنند؟! به علاوه اگر نگرانی از افشای این اطلاعات 
وجود ندارد چرا به صورت اصولی پذیرفته نمی شود که جامعه حق دسترسی به 
این اطلاعات را دارد؟ خدا وکیلی اگر رقم فیش های حقوقی قابل دفاع بود، آن 
را هر روز تیتر روزنامه ها نمی کردند؟ باید از این بازی ها دست برداشت. شجاعانه 
بگوییم که من این قدر حقوق می گیرم تا این وظیفه را انجام دهم، نمی خواهید 

هم نمی آیم نه اینکه بگوییم برای خدمت آمده ایم، و از زندگی خود می گذریم، 
ولی حاضر به انتشار دریافت های خود نباشیم.

وی معتقد است: مشکل اینجاست که پوست و گوشت و استخوان تمامی 
این مدیران از حضور در بخش دولتی بوده، به صورت مجانی اینجا تجربه کسب 
کرده اند تا احتمالاً کاری یاد گرفته اند، حتی تحصیلات بیشتر آنان هم از این 
طریق است، حالا ادعای دریافت حقوق نجومی می کنند  و آن را در همه جای 
دنیا نیز طبیعی می دانند! رزومه این آقای وزیر را لیست کنید تا معلوم شود که 
پیش از حضور دایمی در دولت ها، کدام سابقه روشن مدیریتی را دارد؟ آیا در 
عمرش یک مسئولیت همراه با ریسک پذیرفته است؟ و این مهم ترین مسئله 
در نظام مدیریتی است. همیشه دولتی ها بیشترین دریافت ها را داشته اند و هیچ 

گاه هم خطرات ناشی از تصمیمات نادرست خود را تقبل نکرده اند.
آرمان: دولت هیچ بسته اقتصادی مشخصی را 

اجرا نکرده است
دولت بارها از رونق اقتصادی و عبور از رکود صحبت کرده است اما مردم 

دیدگاه متفاوتی دارند.
روزنامه آرمان در تحلیل عملکرد اقتصادی 3 ساله دولت نوشت: اگر دولت 
آقای روحانی همه تخم مرغ های خود را در سبد عرصه بین المللی قرار بدهد 

نمی تواند به همه اهداف خود دست پیدا کند.
برجام باید برای ایران رشــد اقتصادی و سرمایه گذاری خارجی به ارمغان 
بیاورد که به دنبال آن ســطح کیفی زندگی مردم بالاتر برود. سرمایه گذاری 
خارجی مســتلزم ورود تکنولوژی و شرکای خارجی برای همکاری در زمینه 
اقتصاد اســت. متأســفانه پس از برجام هنوز این اتفاقات در کشور رخ نداده 
و دولت نتوانســته از نتایج برجام به صورت صحیــح بهره برداری کند. دولت 
آقای روحانی باید به صورت شفاف به مردم اعلام کند نتیجه رفت و آمدهای 
هیئت های بزرگ تجاری کشــورهای مختلف به ایران چه دستاوردهایی برای 
سرمایه گذاری خارجی در اقتصاد داشته است. هیئت های تجاری که وارد ایران 
می شوند بیشتر شبیه بازرگان هستند و برای بازرگانی به ایران وارد می شوند 
تا برای سرمایه گذاری. به نظر من چشم این افراد به دنبال پول های آزاد شده 
ایران است و گمان می کنند پس از آزاد شدن پول ها، ایران می تواند بازار خوبی 
برای کالاهای آنها باشد. به همین دلیل اغلب هیئت های تجاری به جای اینکه 
برای ســرمایه گذاری واردایران شوند برای بازرگانی و فروش کالاهای خود به 
ایران سفر می کنند. به عنوان مثال در شرایط کنونی مذاکراتی که بین شرکت 
ایران خودرو و شرکت پژو صورت می گیرد چندان با مذاکراتی که قبل از توافق 
هسته ای صورت می گرفت تفاوت ندارد. تیم اقتصادی دولت تدبیر و امید تاکنون 
بارها از رونق اقتصادی و عبور از رکود صحبت کرده است. این در حالی است 
که مردم دیدگاه متفاوتی نســبت به رونق اقتصادی دارند و قیمت کالاها روز 

به روز در حال بالا رفتن است.
در این تحلیل به قلم جمشــید پژویان خاطرنشــان شده است: هنگامی 
می توان از رونق اقتصادی ســخن گفت که تولیدات اقتصادی جامعه بیشــتر 
شــود. این در حالی است که در ماه های اخیر بسیاری از بنگاه های اقتصادی 
تعطیل شده است. مهم ترین اشتباه آقای روحانی این بود که به جای اینکه به 
زیرســاخت ها و زیربناهای اقتصادی کشور توجه کند، به روبنا و سیاست های 

کلان اقتصادی توجه کرد.
دولت برای خرید ماشین به مردم وام 25 میلیون تومانی پرداخت کرد و 
شرایطی را به وجود آورد که مردم با استفاده از این سیاست مالک ماشین شوند. 
به نظرمن این غلط ترین سیاســت اقتصادی دولت از ابتدا تاکنون بوده است. 
کسانی که با الفبای اقتصاد آشنا هستند متوجه می شوند که چنین سیاستی 
اشتباه است و نمی تواند رونق اقتصادی به وجود بیاورد. دولت تصور می کرد اگر 
25 میلیون تومان به مردم وام بدهند مردم در حدود 150 هزار خودرو خریداری 
می کنند. از سوی دیگر کارخانجات تولید خودرو نیز تولیدات خود را افزایش 
می دهند و در نتیجه یک تحول بزرگ در صنعت خودرو کشــور رخ می دهد. 
با این وجود نتیجه این سیاســت این بود که تمام پول ها نصیب فروشندگان 
خودرو  شد و بسیاری از مردم به خاطر دریافت وام خودرو بدهکار شدند و تا 
مدت ها باید قســط خودرو بپردازند. از سوی دیگر هیچ رونقی نیز در صنعت 
خودرو کشــور اتفاق نیفتاد. به تازگی دولت از پرداخت وام خرید کالا سخن 

می گوید. به نظر من دولت دوباره در حال تکرار همان اشتباه گذشته است.
مسئله دیگر اینکه زمانی که دولت تدبیر و امید کار خود را آغاز کرد فاقد 
برنامه خاص اقتصادی برای درمان مشکلات اقتصادی بود. به عبارت دیگر در 
طول دو ســال گذشــته دولت آقای روحانی هیچ بسته مشخص اقتصادی را 
اجرایی نکرده است. بنابراین دولت آقای روحانی در سه سال گذشته در اجرای 
سیاست های اقتصادی حالتی »خنثی« داشته است. اقتصاد ایران با مشکلات 
ساختاری گسترده ای همراه بوده است که هیچ ارتباطی با تحریم ها نداشته است.

تسلیت به همکار
با نهایت تاسف مطلع شدیم همکارمان آقای محسن تاج آباد سرپرست 
دفتر نمایندگی کیهان در اراک در غم از دست دادن یکی از نزدیکان خود 
سوگوار است ضمن تسلیت به ایشان برای آ ن مرحوم رحمت واسعه  الهی 

و برای بازماندگان صبر و شکیبایی آرزو داریم.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
اقدامات  برخی  گفت:  کشورمان 
طرف مقابل خــلاف روح برجام 

است.
»بهروز کمالونــدی« معاون بین 
الملل و سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
بــا بیان اینکه برخــی اقدامات طرف 
مقابل خلاف روح برجام است، افزود: در 
صورت تایید نقض برجام طرف مقابل 
در هیات نظارت و ملغی شدن برجام 
زمان بازگشت پذیری ایران، همان گونه 
که رهبری معظم هم فرمودند می تواند 
در یک ماه و نیم باشد که ما می توانیم 
به تولید 100 هزار سو دست پیدا کنیم.
کمالوندی افزود: در حوزه اقتصادی 
و تحریم ها درســت است که بعضی از 
مســائل و مشــکلات حوزه بانکی در 
بانک های بزرگ همچنان پابرجاست، 
ولی خلل و فُــرج زیادی در آن ایجاد 
شــده به طوری که در بین این موانع 
فضای تنفســی برای ما ایجاد شــده 
اســت، یعنی چیزی که جلوی تنفس 
مــا را گرفته بــود الان اگــر نگوییم 

برداشته نشــده است ولی سوراخ های 
زیادی ایجاد شــده که راه تنفس ما را 

باز کرده است.
 می دانستیم تحریم های 
اولیه برداشته نمی شود

وی در ادامــه گفت: تا آنجایی که 
من اطلاع دارم و در جلسات متعددی 
بودم و بسیاری از جلسات در شورای 
امنیــت برگزار می شــد و در جریان 
بودم می دانستیم مشکلات چیست و 
می دانستیم تحریم های اولیه برداشته 
نمی شود، دولت آمریکا می گفت رفع 
این تحریمها در اختیار ما نیســت و 
همان اول این مسئله کنار گذاشته شد. 
بــه این دلیل که موضوع مذاکره نبود 
طرف مقابل می گفت ما اصلا اختیار این 
مسئله را نداریم که آن را بررسی کنیم 

و باید موضوع در کنگره مطرح شود.
 قرار نبود تحریم های حقوق بشر 

و تروریسم هم برداشته شود
به گــزارش مهر، ســخنگوی 
ســازمان انرژی اتمی تصریح کرد: 
این طور نیســت کــه از ابتدا یک 

عده فکــر کرده اند مثلا همه موانع 
برداشته می شود. آقای دکتر عراقچی 
در یکی از جلســات شورای امنیت 
مثــال زیبایــی زد و گفت یک نفر 
دســتش را گچ گرفته بــود و بعد 
از اینکه گچ دســتش را درآورد از 
دکتر پرســید آقای دکتر از این به 
بعــد می توانم پیانو هم بزنم؟ دکتر 
گفت بله، گفت چه خوب من قبل از 
شکستگی دستم نمی توانستم پیانو 
بزنم. قــرار نبود تحریم های اولیه و 
حقوق بشری و تروریسم رفع شود، 
اینها تحریم های ظالمانه ای است اما 

موضوع مذاکره نبودند.
کمالوندی در ادامه با توهین به 
منتقدان روند توافق هسته ای گفت: 
آقای دکتر صالحی دانشمندی است 
که 40 ســال است تدریس می کند 
و دلیلی ندارد بخواهد دروغ بگوید، 
وقتی می گوید من تضمین می کنم 
که مشکل فنی نداریم دیگر برخی 
افراد که نمی دانند »هـ« هسته ای را  
چگونه می نویسند، نباید بگویند آقای 

صالحی چرا قسم دروغ می خورید؟
گفتنی است »علی اکبر صالحی« 
رئیس ســازمان انــرژی اتمی در 
روزهــای گذشــته در مصاحبه با 
خبرگزاری صدا و ســیما، اتهامات 
اخیر مرکل و بان کی مون علیه ایران 
را بیانگر توطئه ای جدید علیه ایران 
دانســت و گفت: احساس می کنم 
در حــال زمینه چینی و پخت و پز 
علیه ما هســتند و بایــد گوش به 

زنگ باشیم.
افزود: در برجام طرف  صالحی 
مقابل متعهد شده است کاری نکند 
که با روح برجام در تضاد باشد... )با 
اشاره به وضع قانون روادید در کنگره 
آمریــکا علیه ایران( حالا من این را 
می توانم بگویم و دوستی نمی تواند 
به من اعتراض کند که مثلًا آقا شما 
وزیر اقتصاد و یا رئیس بانک مرکزی 
و یا وزیر امور خارجه نیســتید چرا 
که حداقل از نظر علمی 40 ســال 
استاد دانشگاه هســتم، لذا این را 

زوج انتخاباتی دونالد ترامپ می توانم بگویم.
در نشســت کنوانسیون ملی 
ضمن  آمریکا  جمهوریخواهان 
طرح اظهارات به شــدت ضد 
»آمریکا  کردند:  تاکید  ایرانی، 

در کنار اسرائیل می ماند«.
بــه گــزارش فــارس، »مایک 
نامزد دونالــد ترامپ برای  پنس« 
جمهوری  ریاســت  معاونت  پست 
آمریکا در نشست کنوانسیون ملی 
ایران  علیه  آمریکا  جمهوریخواهان 

اظهارات تندی مطرح کرد.
ادامه نشســت کنوانسیون  در 
»مایک  جمهوریخواهــان،  ملــی 
پنس« فرماندار ایندیانا که از سوی 
دونالد ترامپ به عنوان نامزد پست 
معاونــت اولی ریاســت جمهوری 
آمریکا انتخاب شده، سخنرانی کرد.

وی در ابتــدا با تاکید بر اینکه 
پیشنهاد برای پست معاونت ریاست 
جمهوری آمریکا را قبول می کند، از 
توانمندی ها و عــزم دونالد ترامپ 
برای پیش بردن منافع مردم آمریکا 
سخن گفت. پنس در این سخنرانی 
طولانی، بارها از یک سو از خوبی ها 
و قدرت نامزد جمهوریخواه انتخابات 
ریاســت جمهــوری آمریکا حرف 
زد و از ســوی دیگــر از ناتوانی و 
نتایج فاجعه بار ریاســت جمهوری 
دموکرات هــا به ویژه اوباما ســخن 

گفت.
در  ترامــپ  انتخاباتــی  زوج 
همچنین  آمریکا،   2016 انتخابات 
ریاست جمهوری هیلاری کلینتون 
را تداوم سیاست های شکست خورده 
اوباما در مســائل داخلی و خارجی 

خواند.
در بخش سیاســت خارجی، او 
با اشــاره به موضوع ایران و برجام، 
توافق هســته ای ایران و گروه 5+1 

را »فاجعه بار« خواند.
نامزد پست معاونت اولی ریاست 
جمهــوری آمریکا، البتــه با لحنی 
بســیار تند و ضــد ایرانی، ضمن 
مخالفت با برجام، ایران را کشوری 

»افراطی و تندرو« خواند.
مایک پنس در صحبت از برجام، 
پای هیلاری کلینتون را هم پیش 
کشــید. او گفت کــه وزیر خارجه 
سابق آمریکا بوده که اوباما را به این 
»توافق فاجعه بار« با ایران برانگیخته 

و تحریک کرده بود.
فرماندار کنونی ایندیانا همچنین 
تاکیــد کرد کــه دولــت اوباما به 
»دوستان و متحدان آمریکا« پشت 
کرده و رو به »دشمنان« آورده است.
مایک پنس در اظهارات حمایتی 
نســبت به رژیم صهیونیستی هم 
گفت که »بگذارید جهان بداند که 

آمریکا در کنار اسرائیل می ماند«.

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت:  
تن  فروش 40  برای  نهایی  گام های 
به  کشورمان  تولیدی  سنگین  آب 
به  زودی  روسیه برداشته شــد و 

قرارداد   آن امضا می شود.
»علی اکبر صالحی« رئیس سازمان 
انرژی اتمی گفت:  گام های نهایی برای 
فــروش 40 تن آب ســنگین تولیدی 
کشــورمان به روسیه برداشته شد و به  

زودی قرارداد   آن امضا می شود.
صالحی افزود: آقای کمالوندی معاون 
سازمان انرژی اتمی تاکنون چند بار در 
خصوص عرضه این میزان آب سنگین 
با همتایانش، در مسکو یا تهران مذاکره 
کرده اســت و انتظار مــی رود به زودی 

بتوانیم قراردادش را نهایی کنیم.
وی در ادامه گفت:  هنوز موضوعاتی 
مانند قیمت و اینکه مابه ازای آن، پول 
بگیریم یا کالای دیگر وجود دارد که باید 
رفع ابهام شــود، اما بخش قابل توجهی 
از مذاکرات در این باره انجام شده است 
و هنــوز به جمع بنــدی واحد و نهایی 

نرسیده ایم.
رئیــس ســازمان انــرژی اتمی 
خاطرنشــان کرد:  بــرای جمع بندی 

نهایــی در ایــن خصوص یــا آقای 
کمالوندی به زودی به مســکو سفر 
و با همتای روسش مذاکره می کند و 
یا روس ها به تهران می آیند و موضوع 

پیگیری می شود.
صالحی اظهار داشــت: مذاکرات با 
روس هــا برای فروش آب ســنگین به 
مراحل پایانی رســیده اســت، اما برای 
عرضه این کالا به اروپا در مراحل اولیه 

هستیم.
وی همچنین از ارسال محموله 32 
تن آب سنگین فروخته شده کشورمان 

به آمریکا و دریافت پول آن خبر داد.
رئیس سازمان انرژی اتمی از فراهم 
شــدن مقدمات پذیرش ایران به عنوان 
سی و ششــمین عضو طرح بین المللی 

گداخت هسته ای »ایتر« خبر داد.
صالحی، اعضای این طرح را شامل 
27 کشــور عضو اتحادیه اروپا، آمریکا، 
روسیه، چین، هند، کره جنوبی و ژاپن 
برشمرد و گفت:  در سفر اخیرم به فرانسه 
مقدمات لازم برای پیوستن کشورمان به 

این طرح ایجاد شد.
وی گداخت هسته ای را محوری ترین 
پروژه ســازمان انرژی اتمی به موازات 

دانش هسته ای دانست و ابراز امیدواری 
کرد با حمایت دولت از این پروژه شاهد 
پیشــرفت های خوب در این عرصه در 

سال های آینده باشیم.
رئیس سازمان انرژی اتمی همچنین 
درباره هشدارهای اخیرش در خصوص 
شــکل گیری توطئه علیه کشورمان در 
موضــوع برجام و اظهارات ســخنگوی 
دولــت در این بــاره افزود: بــا توجه به 
موضع گیری های نابجا و متناقض روزهای 
اخیر برخی مســئولان اروپایی، اعضای 
کنگره آمریکا و مقامات ســازمان ملل 
علیه کشورمان، این موضوع به یقین در 
شورای عالی امنیت ملی بررسی می شود.
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، 
صالحــی تاکید کــرد: تدابیر لازم برای 
بازگشت پذیری سریع در صورت نقض 
برجام از جانب طرف مقابل اندیشــیده 

شده است.
وی با اشاره به اظهارات اخیر رئیس 
مجلس شورای اســلامی مبنی بر الزام 
این سازمان به ایجاد کارخانه غنی سازی 
برای مقابله با نقض برجام گفت:  نمی دانم 
منظور از ایجاد کارخانه چیســت، اگر 
منظور تاسیســات نطنز است که آن را 

در نظر گرفته ایــم اما اگر منظور ایجاد 
کارخانه جدید غنی ســازی اســت که 

چنین چیزی در برنامه های ما نیست.
رئیس ســازمان انرژی اتمی افزود: 
اگر منظور از این سخن، بازگشت پذیری 
در صــورت نقــض برجــام اســت که 
پیش بینی های لازم را کرده ایم؛ احتمالا 
اشتباهی لفظی در این خصوص وجود 
دارد و منظورشان همان بازگشت پذیری 
برای غنی ســازی در سایت های موجود 

است.
 بهتر است

 مدت زمان بازگشت پذیری 
سربسته بماند! 

صالحــی همچنین دربــاره مدت 
پیش بینی شــده برای بازگشت پذیری 
گفت:  جزئیات هر چیزی را نمی توانیم 
بیان کنیــم. اجازه دهیــد برخی امور 
سربسته بماند اما شما اطمینان کنید؛ 
البته بزرگان و مســئولان کشــور همه 
جزئیــات را می دانند اما جایز نیســت 
کــه جزئیــات آن را در معــرض افکار 
عمومــی قرار دهیــم و بخواهیم زمان 
بازگشت پذیری را اعلام کنیم بهتر است 

این موضوع در ابهام بماند.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

اقدامات طرف مقابل خلاف برجام است

صالحی خبر داد

گام های نهایی  برای فروش 40 تن آب سنگین به روسیه برداشته شد

اظهارات ضد ایرانی در نشست جمهوریخواهان

زوج انتخاباتی ترامپ : آمریکا
 در کنار اسرائیل می ماند ! 

گفت: وزیر بهداشــت گفته است »تا قبل از دولت یازدهم 
مردم روی زمین زایمان می کردند«!

گفتم: یعنی همه آنهایی که قبل از خرداد 92 به دنیا 
آمده اند، مادرانشان آنها را کف زمین زایمان کرده اند؟! 
گفت: با این حســاب تمامی اعضای کابینه از جمله خود 

آقای وزیر بهداشت باید کف  زمین به دنیا آمده باشند!
گفتم: چه عرض کنم؟!  شاید هم اعضای کابینه هنوز 
به دنیا نیامده اند! و یا بعد از خرداد 1392 به دنیا آمده اند!
گفت: مرد حسابی! اگر بعد از خرداد 92 به دنیا آمده باشند، 
که الان حداکثر باید چند کودک 3 ساله و یا شیرخواره باشند!

گفتم: خب! به همین علت است که حرفهای کودکانه 
می زنند!


